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قرار بود استیو مک کوئین نقش ویلارد را بازی 
کند. ابتدا، مک کوئین به رغم اینکه معتقد بود 
فیلمنامه خیلی خوب است، گفت نقش ویلارد 
مناسب او نیست. کاپولا به دیدار مک کوئین رفت و 
از قصدش برای بازنویسی نقش او گفت تا نظرش را 
جلب کند. 10روز بعد، مک کوئین، به گفته خودش، 
احساس بهتری نسبت به نقش پیدا کرده بود، اما 
نمی توانست برای 17هفته به خارج برود و در ضمن 
آلی مک گرو، همســر مک کوئیــن در آن زمان، 
نمی توانست پسرش را که از ازدواج قبلی داشت از 
کشور بیرون ببرد و پسر خود استیو مک کوئین هم 

در حال فارغ التحصیل شدن بود.

کاپولا به مارلون براندو زنگ 
زد، اما برانــدو جوابش را 

نداد. کارگزار براندو به 
کاپولا گفت که براندو علاقه ای به 
این نقش نــدارد و نمی خواهد 
درباره اش صحبت کند. کاپولا با 
آل پاچینو هم برای بازی در نقش 

ویلارد صحبت کرد و فیلمنامه را 
برایش فرســتاد. پاچینــو هم از 

فیلمنامه خوشش آمد هم از نقش، اما 
دســت آخر گفت نمی تواند 17هفته در 

جنگل ســر کند. کاپــولا و باقی آنهایــی که در 
»پدرخوانده 2« حضور داشتند، خوب یادشان بود که 
پاچینو چندهفته ای که در جمهوری دومینیکن برای 

فیلمبرداری حضور داشتند چقدر مریض بود.

کاپولا نقش کلنل کورتز را که می خواست 
به براندو بدهد به مک کوئین پیشنهاد 
کرد که فقط 3هفته کار داشت. کارگزار 
مک کوئین گفت اســتیو نقش را قبول می کند به 

شرطی که همان 3میلیون دلاری را بگیرد که برای 
17هفته حضور در فیلم به او پیشــنهاد شده بود. 
مک کوئین گفته بود به هر حال این پول در فروش 
فیلم به کشــورهای خارجی برمی گردد. درنهایت 

کاپولا پیشنهادش به مک کوئین را پس گرفت.

 کاپولا با جیمز کان که در »پدرخوانده« 
نقش ســانی را برای او بازی کرده بود، 
تماس گرفــت و نقش ویــلارد را به او 
پیشنهاد داد، در ازای 17هفته کار و دستمزد یک 
میلیون و 250هزار دلاری. کارگزار جیمز کان گفت 
او 2میلیون دلار می خواهد. کاپولا پیشنهادش را 
تکرار کرد. کان نقــش را رد کرد و گفت 
درضمن همســرش باردار اســت و 
نمی خواهد فرزندش در فیلیپین 

متولد شود.

کاپولا نقش ویلارد را 
به جک نیکلســون 
اما  داد.  پیشــنهاد 
کارگزار نیکلســون نقش را رد 
کرد و گفت این فیلم با فیلمی که 
نیکلســون می خواهــد خودش 
کارگردانی کند، تداخل دارد. کاپولا نقش 
کورتز را به نیکلسون پیشنهاد کرد، که نیکلسون 

این نقش را هم نپذیرفت.

کاپولا با رابرت ردفورد تماس گرفت و ردفورد 
که فیلمنامــه را خوانده بــود، معتقد بود 
فیلمنامه ای بسیار عالی است. ردفورد نقش 
کلنــل کورتز را پســندیده بود، اما نقــش ویلارد را 
نمی توانست قبول کند چون به خانواده اش قول داده بود 

که بقیه سال را به لوکیشن هایی که خیلی دور بود نرود.

کاپولا نقش کلنل کورتز را به آل پاچینو 
پیشنهاد داد و گفت آن را برای پاچینو 
بازنویســی می کند. پاچینو گفت این 
نقش هنوز مناسبش نیســت. کاپولا گفت قبل از 
شروع به بازنویسی نیاز به تعهد از طرف پاچینو دارد، 
چون موعد شروع فیلمبرداری نزدیک بود. پاچینو 
گفت نمی تواند تعهدی بدهد. کاپولا گفته بود: »بهم 
اعتماد کــن، با همدیگه می تونیم یــه فیلم عالی 
بسازیم.« پاچینو سرآخر گفت که نمی تواند تعهد 

بدهد.

کاپولا در بدمخمصه ای گرفتار شده بود. 
از شــدت عصبانیت اســکارهایش را 
برداشــت و از پنجره پرت کرد بیرون. 
بچه هایش رفتند و اســکارها را از حیاط پشــتی 

آوردند. از 5اسکارش، 4تایش شکسته بود.

کاپولا از یک مســئول انتخاب بازیگران 
خواست که بازیگر نقش ویلارد را از میان 

بازیگــران غیرچهره 
پیدا کنــد. درنهایت نقش به 
مارتین شین رسید که با اینکه 

ســتاره نبود، اما قبلا در فیلم 
»ســرزمین هرزِ« )1973( ترنس 

مالیک نقش جوانکی یاغی را به طرزی 
بی نظیر بازی کرده بود.

 کارگزار براندو با کاپولا تماس گرفت و 
گفت براندو می خواهد او را ببیند. در 
آخر هم نقش کورتز به براندو رسید که 
اضافه وزن مشهودی داشــت و کاپولا صحنه های 
 مربــوط بــه او را طــوری نورپــردازی کــرد 

که هیکل فربه براندو کاملا مشخص نباشد.  

 براندو براندو  
 جای  جای 

مک کوئینمک کوئین
 به مناسبت 45سالگی 

 »اینک آخرالزمان«  10نکته
از انتخاب بازیگران  این فیلم

بدرقه پیکر »شوکت« هنر ایران 
ژاله علو به خاک سپرده شد 

پیکر ژاله علو، هنرمند پیشکسوت تئاتر، سینما، رادیو و تلویزیون 
روز گذشته از مقابل تالار وحدت به سمت قطعه هنرمندان بهشت 

زهرا)س( بدرقه شد.
سیدعباس صالحی وزیر ارشاد، فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت، 
رائد فریدزاده رئیس سازمان سینمایی، نادره رضایی معاون هنری 
وزارت ارشــاد، اتابک نادری مدیرکل هنرهای نمایشی، منوچهر 
شهسواری دبیر جشنواره فیلم فجر، ایرج راد، هادی مرزبان، بیوک 
میرزایی،  سیدعباس عظیمی مدیر مؤسسه هنرمندان پیشکسوت، 
 اللهیاری مدیرعامل بنیاد رودکی، مسعود فروتن، شهره سلطانی، 
بهزاد فراهانی، مهدی شفیعی، شهرام گیل آبادی، ناهید مسلمی، 
میکاییل شهرستانی، پوران درخشنده، شکرخدا گودرزی،  زهرا 
سعیدی، شمسی صادقی، اســماعیل محرابی، شهین نجف زاده، 
ماندانا اصلانی، امین اشرفی، مجید حمزه، رامین پورایمان، خیرالله 

تقیانی پور و... از دیگر حاضران بودند. 

استودیو شماره۸ رادیو مملو از خاطرات ایشان است 

شهین نجف زاده، صداپیشه و بازیگر: 
همه از رفتن بانوی نور، شعر و شور، و اقتدار و 
افتخار غمگین هســتیم. نــوری در وجود 
ایشان روشــن شــد و همه از نور وجود او 
سرمست شدیم؛ اما ایشان حریمی داشتند که هر کسی را به این 
حریم نور و معرفت راهی نبود. دریغ که اســطوره ای را از دست 
دادیم. رادیو به خصوص رادیو نمایش خانه اول ایشان بود و حتی 
همین اواخر گاه به میدان ارگ می آمدند و با کودک درون خود ما 
را شاد می کردند. استودیو شماره8 مملو از خاطرات ایشان است. 

در راهروهای رادیو می ایستادم تا به ایشان سلام کنم 

مسعود فروتن،کارگردان و برنامه ساز: 
سال ها پیش در شهرستان زندگی می کردیم 
و تنها وسیله سرگرمی مان رادیو بود و صدای 
ژاله )علو( را از آن می شنیدیم و می خواستیم 
ببینیم او کیست؟! که در روزنامه ها دیدیم او هنرپیشه تئاتر است 
و گوینده و هنرپیشه سینما. به تهران که آمدم، در راهروهای رادیو 
می ایستادم که به ایشان سلام کنم و افتخارمان بود که جواب مان 

را بدهد. 

یادگار دوران طلایی دوبله ایران 

ابوالحسن تهامی، مدیر دوبلاژ: من حدود 
۱۱ســال از ایشــان جوان ترم و در دوران 
نوجوانی ایشــان را در تئاتــر می دیدیم و 
صدایشان را در رادیو می شــنیدیم. حتی 
وقتی نقش منفی بازی می کرد، هرچند در تماشاگران حس نفرت 
ایجاد می شد، ولی خاطره هنرنمایی او در ذهن تماشاگران می ماند. 
با شــنیدن صدای ایشــان تصور می کردیم چه هنری پشت این 
صداست. ژاله علو جای ستارگان بزرگ سینمای جهان صحبت 
 می کــرد. زمانی کــه تــازه وارد کار گویندگــی شــده بــودم،

تصور نمی کردم ایشان که هنرمندی حرفه ای بود با یک تازه کار 
همکاری کند؛ ولی مایه افتخارم است که این همکاری شکل گرفت 

و ادامه پیدا کرد. 

مجسمه ژاله علو را مقابل استودیو۸ نصب کنید 

بهزاد فراهانی، بازیگر و کارگردان تئاتر: 
توصیه می کنم حرمت ایــن بانو را با نصب 
مجسمه ایشان در مقابل استودیوی8 به ما 
نشان بدهید. برای حفظ بزرگی باید عاشق 
مردم باشیم . اگر کشور ما بودجه ساخت تندیس خانم علو را ندارد، 
ما بچه های قدیمی رادیو حاضریم مخارج ســاخت آن را بر عهده 
بگیریم. درود بر ژاله علو که معلم ما بود و درود بر ما که افتخاری 

بهتر از این نداریم. 

هنرمند هراسی از مرگ ندارد 

فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت: من 
خانم علو را روی صحنه تئاتــر و از دریچه 
تلویزیون دیــده ام. من هــم از کارهایش 
مهربانی، نظم، دقت و شــفقت را برداشت 
کردم و جز این نبود. مصداق شــعر مولانا بود که، »مرگ اگر مرد 

است گو پیش من آی/ تا در آغوشش بگیرم تنگ تنگ«. 
هنرمندی که همه ذوق و قریحه خود را در شعر، سینما و گویندگی 
به کار برد و در همه این امور موفق باشد، چنین هنرمندی از مرگ 
ترسی ندارد؛ زیرا نقشــی از مهر را بر جان ها نهاده که هرگز میرا 
نیست. علو ایشــان از مهر این بانو بر مردم اســت و از اینکه بخُل 

در او نبود. 

 انسان بودن اهمیت دارد 

 ایرج راد، بازیگر تئاتر: صرفا هنرمندبودن 
مهم نیست؛ انسان بودن نیز اهمیت دارد و 
ژاله علو یک انسان به تمام معنا بود و امروز در 
مقابل آنچه با عشــق برای مردم انجام داد، 
تعظیم می کنیم. او فقط چهره ماندگار نبــود؛ بلکه اخلاق، روح 
ایرانی و پاکی ماندگاری داشت. اگر ژاله علو تأثیرگذار بود به خاطر 

روح بلندش در این دنیا بود.  

جشنوارهکوتاه تر  از گزارش

سینمای جهان 

سینمای کودک نیازمند حمایت آموزش وپرورش و کانون پرورش فکری است 
پــوران درخشــنده، کارگــردان: وقتی امروزه یکســری فیلم ســاخته می شــود کــه تمــام ســینماها را از آن خود 
کرده اند، دیگر فرصتی برای دیده شدن فیلم های کودک و نوجوان باقی نمی ماند. باید حمایت جدی از طرف 

آموزش وپرورش، کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان و سرمایه گذاران شخصی صورت بگیرد./ مهر 

ژاله علو در پیوند هنر دیروز با نسل امروز نقشی مؤثر ایفا کرد 
داود میرباقــری، کارگــردان، در پیامی درباره زنده یــاد ژاله علو: ایــن چهره نــام آور، خوش آوا و فرهیختــه، با آثار 
ارزشمند خویش در سیرِ تکوینی و پیوند هنرِ دیروز با نسل امروز نقشی تأثیر گذار ایفا نمود که یقینا در گنجینه 

فرهنگی کشور به یادگار خواهد ماند. یاد، نام و راه شان سبز و ماندگار باد./ایسنا  

 »مادر« علی حاتمی
پوستر جشنواره شد

پوستر چهل و سومین جشنواره فیلم فجر با عکسی از عزیز 
ساعتی و طراحی ابراهیم حقیقی با یادی از فیلم سینمایی 

»مادر« رونمایی شد.
بنابر اعلام روابط عمومی چهل و ســومین جشــنواره فیلم 
 فجر، پوســتر این دوره جشــنواره عصر روز چهارشــنبه

 ۵ دی ماه با حضور رائد فریدزاده، رئیس سازمان سینمایی، 
منوچهر شاهسواری دبیر جشنواره، هیات انتخاب و عوامل 
فیلم سینمایی »مادر« در محل ســتاد برگزاری جشنواره 

رونمایی شد.
چهل و سومین جشنواره فیلم فجر بهمن ماه جاری به دبیری 

منوچهر شاهسواری برگزار می شود.

 پایان فیلمبرداری 
نسخه سینمایی سریال محبوب 

فیلمبرداری نســخه ســینمایی »پیکی بلایندرز« با بازی 
»کیلین مورفی« هفته پیش به پایان رسید. فصل ششم این 
سریال در سال۲۰۲۲ پخش شــد؛ اما نایت تصمیم گرفت 
به جای ساخت فصل هفتم، سرگذشــت »تامی شلبی« با 
بازی مورفی و یارانش را در قالب یک فیلم به انتها برســاند. 
اســتیون گراهام، ربکا فرگوســن، بری کیوگان و تیم راث 
دیگر بازیگران ایــن فیلم خواهند بود. تــام هارپر که فصل 
اول »پیکی بلایندرز«، فیلم »ســنگدل« و »جنگ و صلح« 
را در کارنامه دارد، کارگردان فیلم است. نایت درباره آینده 
»پیکی بلاینــدرز« می گوید: »قصد داریم در ســریالی که 
داستانش پس از جنگ جهانی دوم اتفاق می افتد روی نسل 
جدیدی تمرکز کنیم. و پس از آن کسی چه می داند؟ چرا یک 
خط تولید لباس راه نیندازیم؟« به گزارش صبا، او پیش تر به 
»ورایتی« گفته بود: »چیزهایی وجود خواهند 
داشــت که من آنها را اسپین آف نمی نامم، 
بلکــه ســریال های تلویزیونــی دیگری 
خواهند بود که امیــدوارم از ]فیلم پایانی[ 
بیرون بیایند، و داستان این جامعه و این 
خانواده را ادامه دهند.«  یک سال 
پیش این شایعه شنیده شد که 
پروژه اسپین آف دیگری روی 
شــخصیت »پالی« تمرکز 
می کند. نادیا استیســی، 
گریمور »پیکی بلایندرز« 
در شبکه های اجتماعی 
فاش کرده اســت که 
عنوان فیلــم جدید 
»مــرد فناناپذیــر« 
اســت. نتفلیکــس 
تاریخ پخــش این 
فیلم را اعلام نکرده 

است.  

۳ کارگردان، یک بازیگر، یک 
سینمای

ایران
مدیر فرهنگی و ۳پژوهشگر، 
ترکیب تازه شورای بازبینی 

فیلم ها را تشکیل می دهند. 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در احکامی 
جداگانه اعضای شــورای بازبینی فیلم های 

سینمایی را منصوب کرد.
ســیدعباس صالحی، نرگس آبیار )نویسنده 
و فیلمساز(، علی آشتیانی پور )تهیه کننده(، 
کمال تبریزی )نویســنده و فیلمساز(، حسن 
خجسته )اســتاد دانشــگاه(، علی دهکردی 
)بازیگر(، مجید زین العابدین )مدیر فرهنگی(، 
حجت الاســلام هادی صادقی )پژوهشگر(، 
هادی نائیجی )فیلمساز( و سیدضیا هاشمی 
)پژوهشگر و استاد دانشگاه( را به عنوان اعضای 

جدید شــورای بازبینی فیلم های سینمایی 
منصوب کرد. 

حضور نام های آشنایی چون کمال تبریزی و 
نرگس آبیار در فهرســت اعضای تازه شورای 
بازبینی فیلم های سینمایی همان قدر جالب 
توجه اســت که مشــاهده نام هادی نائیجی 
 که به تازگــی فیلم »آنتیــک« را کارگردانی

کرده است. 
جواد رمضان نژاد، بیژن نوباوه، رضا شــاکری، 
محمدحسین نیرومند، علیرضا معاف، مجید 
زین العابدین، علی سرلک، سعید مستغاثی و 
احمد مرادپور اعضای پیشین این شورا بودند 
که از این ترکیب تنها مجیــد زین العابدین، 
 مدیرعامل ســابق فارابی در شــورای فعلی

 حضور دارد.

اعضای تازه شورای بازبینی فیلم ها 

صفحه آرا:  بهروز قلی پور

امســال نمایش فیلم جاه طلبانه فرانسیس 
فورد کاپولا، »مگالوپلیس«، نه آنچنان مورد 
استقبال منتقدان قرار گرفت و نه سینماروها 

اصلا به آن روی خوش نشان دادند. 
در متن هایی که در تشریح و توضیح شکست 
فیلم کاپولا نوشته شــده، معمولا این نکته 
مورد اشــاره قرار گرفته که او از ســرمایه 
شخصی اش بیش از 100میلیون دلار صرف 
ساخت این فیلم کرد که درنهایت فروشش 
در گیشه حتی به 14میلیون دلار هم نرسید.

 درحالی که شکســت یک فیلم در گیشه 
اصلا معیار درســتی برای قضاوت درباره 
کیفیت آن نیست، شاید دلیل این همه توجه 
به سرمایه گذاری شــخصی کاپولا بر پروژه 
»مگالوپلیس« تأکید بر دغدغه وسواس گونه 
او برای ساخت فیلمی باشد که فکرش سال ها 
همراه او بوده است. وقتی استودیویی حاضر 
نشد برای عملی شدن رؤیای دیرینه کاپولا 
پاپیش بگذارد، او تصمیم گرفت شــخصا 
چیزی را که به آن باور دارد، بســازد. اکران 
فیلم رسما شکستی تمام عیار برای کاپولا 
بود و اگر شاید فیلمساز دیگری با سن و سال 
کاپولا بود که هم سرمایه اش را ازدست رفته 
می دید و هم از فیلمش اســتقبال نمی شد، 

کلا قید فیلمسازی را می زد، اما کاپولا اعلام 
کرده قصد دارد فیلم دیگری بسازد. آنچه 
کاپولا را به ادامه مســیری که سال هاست 
در آن گام می زند ترغیب می کند، می تواند 
چه علتی جز جنون ســینما داشته باشد؟ 
تقریبــا در مرکز همه پروژه هــای بزرگ و 
مشــهور کاپولا مثل »پدرخوانده«، »اینک  
آخرالزمان« و »دراکولای برام استوکر« همین 
جنون به عنوان موتــور پیش برنده پروژه 
قرار داشته اســت. حال گاهی این جنون، 
مثل همین 3فیلم، به نتیجه  ای همه  پســند 
رسیده و گاه مثل مورد »مگالوپلیس« چنین 
نشده. مســتند دیدنی »قلب های تاریکی: 
آخرالزمانِ یک فیلمساز« ساخته النور کاپولا 

 - همسر کاپولا که همین امسال فوت کرد-
و کتاب او مشــتمل بر یادداشت هایش از 
فرایند ســاخت »اینک آخرالزمان« نشان 
می دهد که برای ساخت پروژه های عظیمی 
مثل تعدادی از فیلم هــای مهم کاپولا آدم 
باید چه مخاطراتی را به جان بخرد و خودش 
را در چه مهلکه ای بیندازد.سال 2024 که به 
روزهای پایانی اش نزدیک می شویم، چهل و 

پنجمین سالگرد »اینک آخرالزمان« بود.
به همین مناســبت از برخی یادداشت های 
النور کاپولا از کتاب »یادداشــت هایی بر 
ســاخت اینک آخرالزمان« برای نوشتن 
10نکته درباره انتخــاب بازیگران این فیلم 

استفاده کردیم. 

ناصر احدیگزارش
روزنامه نگار

کاپولا نقــش کلنــل کورتــز را که می خواســت به 

برانــدو بدهــد بــه مک کوئین پیشــنهاد کــرد که 

فقــط 3هفتــه کار داشــت. کارگــزار مک کوئیــن 

گفــت اســتیو نقــش را قبــول می کند به شــرطی 

کــه همــان 3میلیــون دلاری را بگیــرد کــه بــرای 

17هفته حضور در فیلم به او پیشنهاد شده بود. 

مک کوئین گفته بود به هر 

حــال ایــن پــول در فــروش 

فیلم به کشورهای خارجی 

برمی گردد. درنهایت کاپولا 

پیشنهادش به مک کوئین 
را پس گرفت. 


